



# الجمعية العامة الـ 140 للاتحاد البرلماني الدولي الدوحة (قطر) 6 – 10 نيسان/ أبريل 2019



ter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

## حوار رؤساء البرلمانات المشاركين ضعف الثقة في الديمقراطية: نداء عاجل لإعادة النظر في نماذج الحوكمة الخاصة بنا

الإثنين، 8 نيسان/أبريل 2019، 14:30 – 16:00

قاعة سلوى 1، مركز المؤتمرات في فندق الشيراتون

### مذكرة توضيحية

في دراسة حديثة<sup>1</sup> مستندة إلى المقابلات التمثيلية الوطنية مع أكثر من 125000 مجيب في 50 بلداً من حول العالم، تم التسليط الضوء على اتجاه يثير القلق: إن الثقة في الحكومات وهيكل الحوكمة تواجه تحديات متزايدة وتزداد ضعفاً. وفي الإجمال، تظهر النتائج أن المواطنين يشعرون أن حكوماتهم لا تعمل من أجل مصلحتهم، وأن صوته لا يهم كثيراً في السياسة. ولا يزال هذا المفهوم قوياً، بغض النظر عن النظام السياسي القائم ومستوى الديمقراطية.

وتعتبر هذه الدراسات مؤشراً لاتجاه متزايد، يثير القلق لخبية الأمل مع الديمقراطية وهيكل الحوكمة، بما فيها البرلمانات القائمة. ويمكن اعتبار هذه الاستنتاجات من أجل تطبيق نماذج الحوكمة، الإقليمية والعالمية، المهتدة بشكل خطير اليوم بسبب المفهوم العام المتمثل بالبقاء بعيداً عن المواطنين، والغموض في تأدية مهامها ومحاسبتها، ومشكوك فيها من حيث الكفاءة.

وتقوض خيبة الأمل المتزايدة المؤسسات العالمية والوطنية الديمقراطية، التي أصبحت ضحية الخطابات الوطنية التي تتطلع إلى اختفائها.

<sup>1</sup> "مؤشر مفهوم الديمقراطية للعام 2018"، أجرته داليا للبحوث بالتعاون مع تحالف الديمقراطيات وراسموسين العالمي



وفي هذا الإطار، ينبغي أن تكون الحاجة إلى حكومات عالمية، ووطنية، ومحلية ذات أهمية بالغة من أجل إجراء تقييم ذاتي شامل. وينبغي السعي للحصول على نماذج جديدة للحكومة، ليس فقط من أجل التقريب بين الحكومات والدوائر المعنية، بل أيضاً من أجل التكيف مع الوتيرة السريعة للتقدم التكنولوجي، والتغيرات في أنماط الاستهلاك، وتغيّر وسائل الاتصال، والأهمية المتزايدة للكفاءة، وعناصر أخرى جديدة تغير العالم حالياً. ويجب على السياسة أن تتغير استجابة للمشاكل الجديدة التي يواجهها المواطنون وكذلك استجابة لتوقعاتهم.

وتدفعنا الظروف إلى النظر في أشكال أخرى من الديمقراطية والحكومة، غير الأشكال التقليدية. لذلك، سيركز الاجتماع على تحديد الأسباب الجذرية لخشية الأمل والاستجابات الرئيسية، بما فيها نماذج الحكومة البديلة أو الجديدة.

وتتضمن الأسئلة التي يتعين النظر فيها ما يلي:

- ما هي الأسباب الجذرية لخشية الأمل المتزايدة تجاه الأشكال الحالية للحكومة الديمقراطية، بما فيها البرلمانات؟
- لماذا يتزايد عدم التواصل مع المواطنين؟ هل للمواطنين توقعات غير منطقية من سياسيتهم؟ هل لدى المواطنون معلومات كثيرة أو قليلة جداً لتكوين رأيهم؟ هل ركز الكثير من السياسيين على الأولويات الخاطئة، وبالتالي تظهر ردود فعلية شعبية عكسية؟
- هل الديمقراطية والبرلمانات متوافقة مع نموذج العمل لوسائل التواصل الاجتماعي، والتكنولوجيا الكبيرة، والحاجة المتزايدة إلى الاستجابة لهذه المسائل، على أساس شبه فوري؟
- ما هي بعض الوسائل الجديدة للتقدم؟ هل تعتبر "النماذج الهجينة" التي تتضمن مخططات تمثيلية، وحوارية، وحكومة ديمقراطية مباشرة، خياراً؟ ما هو دور البرلمانات أو موقعها، في هذا الصدد؟
- ما هو دور الاتحاد البرلماني الدولي وكيف يمكنه المساهمة في إعادة النظر في نماذج الحكومة العالمية؟ كيف يمكن للمنظمات الدولية، كالاتحاد البرلماني الدولي، أن تتطور؟ ما هي السبل أو النماذج الأخرى لسير العمل التي يمكن تطويرها من أجل تحسين المفهوم لدى المواطنين تجاهها؟



Inter-Parliamentary Union  
For democracy. For everyone.

# 140<sup>th</sup> IPU Assembly

## Doha (Qatar), 6 – 10 April 2019



### Speakers' dialogue

#### Low trust in democracy: An urgent call to rethink our governance models

*Monday, 8 April 2019, 2.30 – 4.00 p.m.  
Salwa 1, Sheraton Convention Center*

#### Concept note

A recent study<sup>1</sup> based on nationally representative interviews with over 125,000 respondents in 50 countries worldwide shed light on a worrying trend: trust in governments and governance structures is increasingly challenged and weakened. Overall, results show that citizens feel that their governments are not acting in their interest and that their voices matter little in politics. This perception remains strong, whatever the political system in place and whatever the level of democracy.

Studies like these are indicative of an alarmingly growing trend of disenchantment with democracy and the governance structures, including parliaments, in place. These conclusions can also be seen to apply to regional and global models of governance, which today seem dangerously threatened due to a general perception of being distant from citizens, obscure in their functioning and accountability, and questionable in terms of their efficiency.

This growing disenchantment undermines democratic national and global institutions that then become prey to nationalist discourses that long for their disappearance.

In this scenario, the need for global, national and local governments to make a thorough self-assessment should be of paramount importance. New models of governance are to be sought not only to bring government and constituencies closer together, but are also to be adapted to today's fast pace of technological progress, changes in consumption patterns, shifting forms of communication, growing relevance of efficiency, and many other novelties that are already changing the world. Politics needs to change in response to the new problems faced by and expectations of the citizenry.

Circumstances are pushing us to consider other forms of democracy and governance beyond the traditional ones. The meeting will therefore focus on identifying the root causes of the disenchantment and key responses, including alternative or new models of governance.

---

<sup>1</sup> The "Democracy Perception Index 2018" conducted by Dalia Research in collaboration with the Alliance of Democracies and Rasmussen Global.

Questions for consideration include:

- What are the root causes of the growing disenchantment towards current forms of democratic governance, including parliaments?
- Why is there such a growing disconnect with citizens? Do citizens have unrealistic expectations of their politicians? Do citizens have too much or too little information to form their opinion? Have too many politicians focused on the wrong priorities, hence the populist backlash?
- Are democracy and parliaments compatible with the business model of social media, big tech and the media and the growing need to respond to issues on an almost immediate basis?
- What are some new ways of moving forward? Are "hybrid models" that include representative, dialogic and direct democratic governance schemes an option? What is the role or place of parliaments in that respect?
- What is the role of the IPU and how can it contribute to rethinking global governance models? How can international organizations, like the IPU, also evolve? What other ways or models of functioning can be developed for them to improve the perception citizens have of them?